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سخنگوی شــورای نگهبان گفت: نظر شــورای نگهبان 
درباره لایحــه بودجه ۱۴۰۳ امروز به مجلس شــورای 

اسلامی اعلام می  شود.
به گزارش ایســنا، هادی طحان نظیــف عضو حقوقدان 
و سخنگوی شــورای نگهبان پیش از ظهر دوشنبه ۲۳ 
بهمن ۱۴۰۲ در نشستی خبری که در محوطه ساختمان 
شــورای نگهبان برگزار شــد، به ارائه گزارشــی از روند 
بررســی بودجه ۱۴۰۳ در شــورای نگهبان پرداخت و 
گفت: بر اساس اصلاحیه قانون آیین نامه داخلی مجلس 
تغییری را در روند بررســی بودجه ۱۴۰۳ داشــتیم و از 
امسال قانون بودجه بصورت دو بخشی تصویب می  شود؛ 
ابتدا احکام بررسی می  شود و تبدیل به قانون می  شود و 

سپس جداول و ارقام تنظیم می  گردد.
وی با بیان اینکه نظر شورای نگهبان درباره بودجه ۱۴۰۲ 
امروز به مجلس اعلام می  شــود، افــزود: یکی از ایرادات 
کلی ما راجع به جداول کلی بودجه بود؛ بر اســاس ماده 
۱۸۲ آیین نامه داخلی جداول باید به ضمیمه متنی که به 
شورا ارسال می شود ارسال می شد که این اتفاق نیفتاد و 

این موضوع مورد ایراد شورای نگهبان قرار گرفت.
سخنگوی شورای نگهبان اظهار کرد: برای ما مهم است 
که میان منابع و مصارف تراز وجود داشته باشد؛ با توجه 
به تغییراتی که در مجلس نسبت به لایحه دولت صورت 
گرفته اســت. مواردی در خصوص تادیه بدهی دولت به 
ســازمان تامین اجتماعی، تقویت بنیــه دفاعی، افزایش 
برخی مزایا و افزایش بودجه برخی دستگاه ها وجود دارد 
که نســبت به اصل آنها موضعی نداریم و به شرط تامین 

منابع، ایرادی نداریم.
طحان نظیف گفت: در جــای جای مصوبه برنامه هفتم 

توســعه ارجاعاتی صورت گرفته بود که با توجه به اینکه 
هنــوز برنامه هفتم به قانون تبدیل نشــده، این موضوع 
مورد ابهام قرار گرفت که باید مورد رسیدگی قرار بگیرد.
وی عنوان کرد: در تبصره چهار که موضوع نفت و روابط 
مالی دولت اســت، نســبت به میزان ارز تخصیص یافته 
به کالاهای اساســی ابهاماتی وجود داشت. همچنین در 
تبصره پنج درباره حــوادث غیر مترقبه معافیت مدارس 
دولتی و مراکز آموزش کانون پرورش فکری از پرداخت 
هزینه های آب، برق و گاز داشتیم که نتیجه بررسی های 
مــا این بود که این موضوع مغایر موازین شــرع و قانون 
اساسی شناخته نشــد. همچنین حکم مربوط به اجازه 
واردات ۳ هزار دســتگاه آمبولانــس و خودروی امدادی 
و نجات به ســازمان هلال احمر و اورژانس بود که مورد 

تأیید شورای نگهبان قرار گرفت.
ســخنگوی شــورای نگهبان گفت: در تبصره ۶ موضوع 
مالیــات بر زمین ها و ارزش بیــش از ۳۵ میلیارد تومان 
مورد ایراد قرار نگرفت اما نسبت به ضابطه قیمت گذاری 
ایــن موارد ابهاماتی وجود داشــت کــه باید در مجلس 
برطرف شود. در بند س تبصره ۶ موضوع متناسب سازی 
حقوق بازنشســتگان را از محل افزایــش یک درصدی 
مالیات داشتیم که حکم مربوطه با ایراد شورای نگهبان 
مواجه نشد. در بند الحاقی ۱ تبصره ۹ نیز اجازه واردات 
خودروهــای برقی و هیبریدی و همچنین کاهش حقوق 
ورودی خودروها را داشــتیم که خلاف موازین شــرع و 

قانون اساسی شناخته نشد.
طحان نظیف عنوان کــرد: در تبصره ۱۱ نیز که مربوط 
به فناوری اطلاعات و اقتصاد دیجیتال اســت در یکی از 
احکام معافیت درآمد کسب و کارهای اینترنتی اشخاص 

حقیقی و سکوهای داخلی از پرداخت مالیات را داشتیم 
که این موضوع نیز خلاف موازین شــرع و قانون اساس 

شناخته نشد.
سخنگوی شــورای نگهبان ادامه داد: در تبصره ۱۳ که 
مربوط به حوزه فرهنگ است، ۳۰۰ همت برای تسهیلات 
ازدواج، فرزندآوری ودیعه، خرید یا ساخت مسکن پیش 
بینی شده بود که این موضوع نیز به تأیید شورای نگهبان 
رســید. البته در خصوص کفایــت منابع و اولویت بندی 
موارد و همچنین ترتیب اعطای تسهیلات ابهاماتی جزئی 
وجود داشــت. همچنین درباره افزایش وام ازدواج برای 
زوج زیر ۲۵ ســال و زوجه زیر ۲۳ سال به ۳۵۰ میلیون 
تومان و برای ســایر افراد که ۳۰۰ میلیون تومان اســت 
خلاف قانون اساسی شناخته نشد. همچنین حکم مربوط 
بــه واگذاری زمین رایگان به خانوارهای بالای ۴ فرزند و 
بیشــتر زیر ۲۰ سال خلاف موازین شرع و قانون اساسی 

شناخته نشد.
طحان نظیف بــا بیان اینکه در خصــوص بحث حقوق 
و دســتمزد نیز نســبت به افزایش ۲۰ درصدی حقوق 
شــاغلان و بازنشســتگان احکامی را داشتیم که خلاق 
قانون اساسی شناخته نشد، اظهار کرد: به محض ارسال 
نظر شــورای نگهبان به مجلس جزئیات ایرادات شورای 
نگهبان به لایحه بودجه ســال ۱۴۰۳ در اختیار رسانه ها 

قرار می گیرد.
پاسخ به ادعای دریافت سکه و دلار برای تایید صلاحیت
سخنگوی شــورای نگهبان در ادامه این نشست خبری 
در پاســخ به پرسشــی درباره ادعای یکی از داوطلبان 
کاندیداتــوری انتخابــات مجلس مبنی بر درخواســت 
پرداخت ارز و سکه از او جهت تایید صلاحیت تاکید کرد: 
ساحت شــورای نگهبان و اعضای آن از چنین اتهاماتی 
مبرا اســت و تاکنون حتی یک مــورد از چنین مواردی 
درباره نه تنها اعضا بلکه کارکنان شــورای نگهبان وجود 
ندارد که ثابت شده باشد. ما با فردی که چنین ادعایی را 
مطرح کرده تماس گرفتیم تا اسم این دلالان را بپرسیم 

و پیگیری کنیم اما تا الان موفق به ارتباط نشدیم.
وی تاکید کرد: کســانی که مشــکلات متعددی دارند و 
بر اســاس قانون در گفتن چنین مواردی مراعات داریم، 
نبایــد اینگونه صحبت کنند؛ خود این افراد مســائلی را 
دارند و خودشــان نیز اطلاع دارند و در جلساتی هم که 
خدمتشان بودیم، موارد به آنها گفته شده است؛ بر همین 

اساس بنظرم بهتر است که با مردم صادق باشند.
پاسخ به شبهاتی درباره تایید صلاحیت نامزدها

ســخنگوی شورای نگهبان در پاســخ به پرسشی درباره 
ادعای یکی از نماینــدگان فعلی مجلس مبنی بر اینکه 
دلیل رد صلاحیت او اعلام نشده است، تاکید کرد: تمام 

نمایندگانی که در این دوره صلاحیت آنها احراز یا تایید 
نشــد، علت رد صلاحیت آنها در جلســاتی به آنها اعلام 
شده و جلســات نیز ضبط شده اســت؛ فقط یک مورد 
وجود داشت که در تماسی که با او گرفته شد، اعلام کرد 

که نیازی نیست که حضور پیدا کند.
طحان نظیف در پاســخ به پرسش دیگری درباره ادعای 
جلال رشــیدی کوچــی نماینده فعلــی مجلس مبنی 
بر اینکه علت رد صلاحیت او از ســوی شــورای نگهبان 
مخالفت با دولت و مبارزه با مافیای خودرو بوده اســت، 
اظهار کرد: رد صلاحیت ایشان هیچ ارتباطی به موضوع 
پیگیری هــای او درباره واردات خــودرو و طرح صیانت 
نداشــته اســت؛ واردات خودرو را که شورای نگهبان در 
دو مصوبه تایید کرد و طــرح صیانت نیز هنوز به جایی 
نرسیده اســت؛ بنابراین رد صلاحیت او هیچ ارتباطی به 
این دو مورد ندارد. در جلســه ای که  به شورای نگهبان 
آمد، موارد به اطلاع او رسید و ایشان نیز کاملا پذیرفت.

وی ادامــه داد: حتی دیدم که بعــداً در مصاحبه ای که 
مطالبی را مطرح کرده بودند برداشتی این چنین می شد، 
در تماسی به او گفتم که دلایل رد صلاحیت در جلسه ی 
شورای نگهبان به شما گفته شد که ایشان اعلام کردند 
که مصاحبه را اصلاح می کنند. موارد به ایشان گفته شده 
و ایشان نیز پذیرفتند. بنظرم درست و شایسته نیست که 
چه خودمان و چه افــرادی دیگر درباره نهادهای قانونی 
اینگونه صحبت کنیم به ویژه در مواردی که ممکن است 

معذوراتی در بیان خود داشته باشد.
ســخنگوی شورای نگهبان در پاســخ به پرسشی درباره 
مهلت ســه روزه اعتراض به عدم تایید صلاحیت برخی 
از داوطلبان کاندیداتوری انتخابات مجلس گفت: کسانی 
کــه در هیات های نظارت تایید صلاحیت نشــده بودند، 
یک ماه فرصت داشتند که شکایت کنند و شورا نیز یک 
ماه فرصت رسیدگی به این شکایات را داشت؛ لذا نسبت 
به کســانی که هیات نظارت صلاحیــت آنها را رد کرده 
بود، فرصت تمام شــده و دیگر نمی توانند شکایت کنند 
اما کســانی که در تمام مراحل قبل تایید شده بودند اما 
توسط شــورای نگهبان رد صلاحیت شدند، فرصت سه 
روزه ای تعیین شده است که امروز آخرین روز آن است.

طحان نظیف در پایان در پاســخ به پرسشی درباره طرح 
ادعایی دربــاره اعلام برخی از فقهای شــورای نگهبان 
به داوطلبــان انتخابات شــورای نگهبان دربــاره تایید 
صلاحیت به شــرط تغییر حوزه انتخابیه تاکید کرد: این 
موضوع ادعا اســت؛ درباره این انتخابات نیز مهلتی برای 
اعتراض به نظر شــورای نگهبان تعیین شد که برخی از 
 اعتراضات پذیرفته شــد و نتیجــه آن بصورت قطعی و 

نهایی اعلام شد.

طحاننظیف:

ساحتشوراینگهبانازاتهاماتدریافتپولمبراست

پیروزیحقوقیایراندر۵پروندهبینالمللی
محمد دهقان با بیان این که »اخیرا در پنج پرونده بین المللی رای به نفع ایران 
صادر شده است« اظهار کرد: به طور مثال بعضی از مدارس ما را در کشورهای 
حــوزه خلیج فارس توقیف کرده بودند که در دادگاه های داخلی آنجا پیگیری 
و رای به نفع ما صادر شــد. یکی از این مدارس به آموزش و پرورش برگشــت 
و دیگری هم رای به نفعش صادر شــد که به آمــوزش و پرورش تحویل داده 

می شود.
وی با اشاره به به رای صادره به نفع ایران در لوکزامبورگ یادآور شد: آن رایی 
که قبلا در دیوان عالی کشــور لوکزامبورگ صادر شد و به شورای تجدید نظر 
این کشــور برگشت، خوشبختانه شورای تجدید نظر به نفع ما رای صادر کرد 
و وجوهی که در آنجا داشــتیم در این پرونده رفع توقیف شــد. برای انتقال و 

مدیریت بقیه پرونده ها بعدا توضیح می دهیم.
دهقان همچنین درباره پرونده شهیدان ســلیمانی و فخری زاده گفت: روابط 
حقوقی ما با رژیم صهیونیســتی بحث خاصی دارد و از مصادیری نیست که با 
رژیم صهیونیستی و افرادی که ترور کردند بتوانیم یک کار حقوقی انجام دهیم. 

این از بحث های فراحقوقی است که انجام می شود.

سلاجقه:
غالبدشتهایمادرکشورممنوعههستند

علی سلاجقه رئیس سازمان محیط زیست، درباره مسئله فرونشست زمین در 
کشور و اقدامات سازمان حفاظت محیط زیست در این رابطه گفت: وقتی بحث 
فرو نشست زمین مطرح می  شود بحث تخلیه سفره های آب زیرزمینی کشور 
مطرح اســت. به هرحال ما در مورد منابع آب ســطحی خودمان با استفاده از 

روش های علمی که با طبیعت هارمونی دارند، خیلی کار نمی کنیم.
رئیس ســازمان حفاظت محیط زیست خاطرنشــان کرد: بحث آبخیزداری را 
مطرح می کنم که آب های ســطحی کشور را باید با استفاده از روش های نوین 
آبخیزداری هم حفظ کنیم، هم ذخیره کنیم و هم نفوذ دهیم که در بحث نفوذ 
واقعا کار نمی کنیم. در کشور ما تمام منابع آب زیرزمینی برداشت می شود اما 
جایگزین نمی شــود. شرایط اقلیمی به گونه ای اســت که بارش وجود ندارد و 

فرونشست هم شکل می گیرد.
وی با بیان این که واقعا باید به این مسئله توجه جدی کنیم، عنوان کرد: الان 
وقتــی آب کم داریم، در مصرف آب باید توجــه جدی کنیم. هم صنایع، هم 
کارخانه جات هم مجموعه مردم که خیلی از ما جلوتر هستند. ما در این زمینه 
در سازمان محیط زیست برای هرگونه صنعتی که می خواهد ایجاد شود و هر 
معدنی که می خواهد شــکل بگیرد و بارگذاری هایی که می خواهد انجام شود، 
اولین بحثی که به دنبالش هستیم ایجاد تصفیه خانه است و اینکه بازچرخانی 
صورت بگیرد، در غیر این صورت فرآیند فرونشست یک فرآیند رو به رشد است.

 سلاجقه با اشاره به بحث تخلیه آبخوان ها است، گفت: حتما باید تزریق و تغذیه 
سفره ها انجام شود که شرایط اقلیمی اجازه نمی دهد اما جاهایی که می توانیم از 

ظرفیت پساب ها استفاده کنیم، این کار را انجام می دهیم.
وی در خصــوص پدیده فرونشســت در اصفهان اظهار داشــت: به هر صورت 
بارگذاری هایــی که در چندین دهه از لحاظ صنعتی و مصرفی در مصرف آب 
انجام شده است این منطقه را به این روز کشانده است باید هم مردم استان و 
هم مســئولان نسبت به بارگذاری های اضافی تدبیر کنند که این اتفاق نیفتد. 
این اتفاق افتاده اســت فعلا تدبیر کنیم و از ایــن مرحله گذر کنیم اگر روند 

بارگذاری ها ادامه داشته باشد مشکلات دیگری هم خواهیم داشت.
رئیس سازمان محیط زیست درباره وضعیت تهران بیان کرد: غالب دشت های 
ما در کشور ممنوعه هستند، در تهران هم در منطقه کهریزک بحث فرونشست 
وجود دارد و سال ها مطالعات این را نشان می دهد، خود ما هم از لحاظ علمی 

در این زمینه کار کردیم.

2۵بهمن؛آخرینفرصتتغییرحوزهانتخابیه
داوطلبینمجلس

ســتاد انتخابات اســتان تهران اعلام کــرد که فرصت تغییر حــوزه انتخابیه 
داوطلبین مجلس شورای اسلامی تا ۲۵ بهمن است.با توجه به برگزاری انتخابات 
۱۱ اسفند ۱۴۰۲ و درخواســت جابجایی حوزه انتخابیه توسط داوطلبان، بر 
اساس قانون داوطلبین مجلس خبرگان رهبری از ۲۰ تا ۲۲  بهمن ماه فرصت 

داشتند که تقاضای تغییر حوزه انتخابیه خود را در سامانه ثبت کنند.
فرصــت تبلیغات کاندیداهای مجلس خبرگان رهبری از ۲۵ بهمن ماه بمدت 

دو هفته خواهد بود.  
فرصت تغییر حوزه های انتخابیه داوطلبین مجلس شــورای اسلامی هم از ۲۰ 
بهمن آغاز شــده و تا ۲۵ بهمن  فرصت دارنــد و متقاضیان باید در این موعد 

تقاضای خود را در سامانه ثبت کنند.

دولت

ویژه

انتخابات

گروه سیاســی - مهدی یزدی: بررسی 
صلاحیت هــای مجلس خبــرگان به اتمام 
رسید و شورای نگهبان نتیجه نهایی را اعلام 

کرد.
از میان ۵۱۰ کاندیــدای انتخابات مجلس 
خبرگان تنها صلاحیت ۱۴۴ نفر تایید شده 
اســت و چهره های شــاخصی چون حسن 
روحانی و سیدمحمود علوی با ردصلاحیت 

از سوی این شورا روبرو شدند.
براساس اطلاعات بدست آمده و افراد ثبت 
نام نکرده و کرده و تایید صلاحیت شــده و 
نشــده اینگونه برداشت می شود که ترکیب 
مجلس کنونی در دوره آینده نیز تاحدودی 

تکرار شود.
البته با نبود چهره های شاخصی که در دوره 
قبل ثبت نــام کردند و این دوره به رحمت 
خداوند رفتــه اند، مجلس خبرگان ترکیبی 

جوان تر خواهد یافت.
مرحوم آیت الله هاشــمی، مرحوم هاشــمی 
شــاهرودی، مرحوم مصباح یزدی، مرحوم 
محمد یــزدی و عبدالنبی نمــازی و دیگر 
نمایندگان شاخص از جمله احمد جنتی که 
در ایــن دوره حضور ندارند می توان ترکیب 
تقریبــا جوانی را در این مجلس پیش بینی 

کرد.
البته افرادی همچون حسن روحانی که تک 
چهره های مخالف اکثریت مجلس خبرگان 
بودند نیز رد صلاحیت شدند و حتی روحانی 
به عدم تایید صلاحیــت خود اعتراض هم 

نکرد.
پس اعــلام نتایج اولیــه تایید صلاحیت ها 
برخــی از اســتان ها ماننــد زنجــان هیچ 
کاندیدایــی حضور نداشــت و در برخی از 
استان ها نیز مانند خراسان جنوب تنها یک 
نفر )ابراهیم رئیســی( تایید صلاحیت شده 

بود که انتقادات فراوانی را به دنبال داشت.
برهمین اساس به نظر می رسد در بسیاری 
از اســتان ها ماننــد تهران برخــلاف دوره 
گذشته که مرحوم هاشمی رفسنجانی لیست 
جداگانه ای ارایه کرد، این بار اصلاح طلبان 
و اعتدالیون هیچ لیستی برای ارایه نداشته 
باشــند و مجلس خبرگانی کاملا یک دست 
و خالص ســازی شده طی ۸ سال آینده در 

ترکیب مجلس خبرگان رهبری قرار گیرد.
خالص سازی در دوره قبل هم وجود 

داشته است
البتــه اینگونــه خالص ســازی در مجلس 
خبرگان سابقه داشته و همگان به یاد دارند 
که در دوره گذشته حسن خمینی با تشویق 
مرحوم آیت الله هاشــمی رفســنجانی برای 
شــرکت در پنجمین دوره انتخابات مجلس 
خبرگان رهبری با حضور در ستاد انتخابات 
وزارت کشور رســماً ثبت نام کرد.  وی بعد 
از ثبت نام در جمع خبرنگاران گفت که به 

صورت مستقل وارد انتخابات شده است.
ولی بــرای اولین بــار در انتخابات مجلس 
خبــرگان، قانون جدیــد به اجــرا درآمد 
و نامزدهایــی کــه برای اولین بــار در این 
آزمون  بایــد  انتخابات شــرکت می کردند 
اجتهاد می دادند یا گواهی ســطح ۴ حوزه 
و یا تاییدیه از مراجع اعظام ارایه می کردند، 
اما به دلیل عدم حضور حســن خمینی در 
امتحان اجتهاد، صلاحیتش از سوی شورای 

نگهبان احراز نشد.
پس از آن شــورای نگهبان اعلام کرد برای 
احراز اجتهاد کســانی که سابقه نمایندگی 
خبرگان را نداشــتند از آن ها برای شرکت 
در آزمون اجتهاد دعوت کرده است؛ اما دفتر 
سید حسن خمینی مدعی شد از وی دعوتی 
برای شــرکت در آزمون علمی خبرگان به 
عمل نیامده است و او پیامک یا دعوتنامه ای 

در این رابطه دریافت نکرده است.
پس از این اتفاق سخنگوی شورای نگهبان 
رسماً اعلام کرد صرف عدم حضور داوطلبان 
در آزمــون اجتهاد به منزلــهٔ انصراف آن ها 
نخواهد بود و ممکن اســت فقهای شورای 
نگهبان بــرای اطمینان از درجــه اجتهاد 
داوطلبی نظر علمــا و مراجع تقلید را جویا 
شــوند. از سویی رســانه های طرفدار سید 
حســن خمینی، مدعی شــده اند که برخی 
روحانیون برجسته و مراجع تقلید همچون 
وحید خراســانی، محقق داماد، موســوی 
اردبیلــی، عبــاس محفوظی، ســید جعفر 
کریمی، ابراهیم امینــی، مرتضی مقتدایی 

و… اجتهاد وی را تأیید کردند.
در ابتــدا بعضی رســانه ها در ۲۷ دی ۹۴ 
اعلام کردند که علی رغم عدم شــرکت وی 
در آزمون، اجتهاد وی در شــورای نگهبان 
تأیید شده اســت و از سویی اعلام شده بود 
تغییر رویه شورای نگهبان دربارهٔ تأیید سید 
حســن به خاطر اعلام صلاحیت تذکر چند 
تن از مراجع تقلید به این شــورا بوده  است. 
اما نهایتــاً در ۶ بهمن ۱۳۹۴، و هم زمان با 
اعلام نتیجه بررســی صلاحیتهای نامزدان 
انتخابات خبرگان از سوی شورای نگهبان، 
مشخص شــد که شورای نگهبان صلاحیت 

ســید حســن خمینی را احراز نکرده است. 
ساعتی بعد، سید احمد خمینی، فرزند سید 
حســن نیز عدم احراز صلاحیت پدرش را 

تأیید کرد.
پس از آن ســید حســن خمینی نسبت به 
عدم احراز صلاحیت خود از ســوی شورای 
نگهبان، بــه این نهاد اعتــراض کرد. او در 
اینباره بیــان کرده بود کــه فکر نمی کند 
»شــکایت مســیر جدیدی را بگشاید« و با 
توجه به »درخواست عمومی مردم و برخی 
بزرگان حوزه و سیاســت« به این امر اقدام 
می کند. در نهایت شــورای نگهبان پس از 
رسیدگی به اعتراضات تغییری در رأی خود 
نســبت به عدم احراز صلاحیت سید حسن 
خمینی نداد. پس از آن کانال تلگرامی سید 
حســن خمینی از قول یکی از نزدیکان وی 
دلیل عــدم احراز صلاحیت او را از ســوی 
شــورای نگهبان، اســتناد به بند ب ماده ۳ 
قانــون انتخابات مجلس خبــرگان رهبری 
اعلام کرد. در ایــن بند از ماده ۳ قانون که 
یکی از شــرایط خبــرگان منتخب مردم را 
تعیین می کند آمده است: »اجتهاد در حدی 
که قدرت اســتنباط بعضی مسائل فقهی را 
داشته باشد و بتواند ولی فقیه واجد شرایط 

رهبری را تشخیص دهد.«
همیــن موضوع بود که واکنش مرحوم آیت 
الله هاشــمی را بــه دنبال داشــت و وی در 
سخنانی اظهار کرد: صلاحیت شخصیتی که 
اشــبه به جدش امام خمینی است را قبول 
نمی کنید؛ شــما صلاحیت خــود را از کجا 
آورده اید؟ چه کسی به شما اجازه داده است 
که قضاوت کنید؟ چه کســی به شما اجازه 
داد که یکجا بنشینید و داوری کنید؟ برای 

مجلــس و دولت و جاهای دیگر و اختیارات 
را در دست بگیرید؟ چه کسی اجازه داد که 
اسلحه برای شما باشد و تریبون ها برای شما 
باشد؟ چه کســی اجازه داد که تربیون های 
نماز برای شما باشد و صداوسیما برای شما 
باشد؟ چه کســی به شما این ها را داد؟ اگر 
امام خمینی و نهضت ایشان و اراده عمومی 
مردم نبود هیچ کدام از این ها نبودند. زمانی 
که باید همه به هــم تبریک بگوییم هدیه 

بدی به بیت امام دادید.
وی با بیان این که »ما در انتخابات بندهای 
بی خودی جلوی مردم می بندیم« به تعداد 
اسلامی  شــورای  مجلس  ثبت نام کنندگان 
اشــاره کرد و گفت: قبول دارم که نمی شود 
۱۲ هزار نفر بــرای مجلس ثبت نام کنند و 
همه با هم در انتخابات به رقابت بپردازند اما 
راهش این است که پیش از انتخابات قانونی 
بگذاریم و بگوییم کســانی که می خواهند 
نامزد شــوند باید یک سری شرایط از جمله 
تعدادی امضا از برخی علما و مردم داشــته 
باشــند و برخــی از متخصصین صلاحیت 
آن ها را تاییــد کنند. نباید بگذاریم ثبت نام 
کنند و اصلًا فرصت برای بررسی پرونده شان 
نداشــته باشــیم و پرونده آن ها را بررسی 
نکنیــم و در نهایــت به آن هــا بگوییم که 
صلاحیت شــما احراز نشده است. این راه و 

شیوه درستی نیست.
آمار مشارکت برای ثبت نام

در ششمین دوره مجلس خبرگان
در دوره اول مجلس خبرگان که در ســال 
۶۱ برگزار شد از میان ۱۶۷ نامزد ۱۶ نفر رد 
صلاحیت و ۱۵۶ نفر تایید صلاحیت شدند.

در دوره دوم یعنی سال ۶۹، ۱۷۱ نفر نامزد 

شدند که ۶۲ نفر رد صلاحیت شده و ۱۰۹ 
نفر تایید صلاحیت شــدند و در دوره سوم 
۳۶۹ نفــر ثبت نام کردند کــه انتخابات در 
سال ۷۷ برگزار شد و ۲۱۴ نفر رد صلاحیت 

و ۱۶۷ نفر تایید صلاحیت شدند.
۴۹۳ نفر نیز در ســال ۸۵ ثبت نام کننده 
برای شــرکت در چهارمیــن دوره مجلس 
خبــرگان بود که ۳۲۳ نفــر رد صلاحیت و 

۱۶۱ نامزد تایید صلاحیت شدند.
در مجلس پنجــم ۸۰۶ نفر ثبت نام کردند 
که ۶۳۵ نفر ردصلاحیت شــده و ۱۶۱ نفر 
تایید صلاحیت شــدند که با توجه به ثبت 
نام حدود ۵۰۱ نفر در ششمین دوره به نظر 
می رسد که انتخاباتی کم رمق و با مشارکتی 
بســیار پایین تر از دوره پیشــین در پیش 
باشد.  این تعداد ثبت نام کننده تقریبا اندازه 
دوره چهارم اســت که حساسیتی به مراتب 

بسیار کمتر از دوره کنونی داشته است.
به نظر نمی رسد با توجه به اینکه اعتدالیون 
و اصلاح طلبان در این دوره و رد صلاحیت 
۳۶۶ نامزد مجلس خبــرگان رهبری فاقد 
نامزدی شــناخته شده هســتند، مشارکت 
بخصوص در تهران چشــمگیر باشد و باید 
نماینــدگان جدید طرحی نو برای انتخابات 
دوره بعد در اندازند تا حداقل مردم ایران را 
برای حضــور در پای صندوق های اخذ رای 
تشویق کنند. این دوره که خالص سازان به 
هر راهی برای قلع و قمع کاندیداهای جناح 
مخالف خود دست بکار شدند، قطعا مخالف 
منویات و سخنان رهبر معظم انقلاب برای 
زمینه سازی حضور حداکثری مردم در پای 
صندوق هــای رای اســت و در آینده نکات 

بسیاری را در این زمینه می توان نقل کرد.

»مردمسالاری«میزانتاییدصلاحیتهادرمجلسخبرگانرابررسیمیکند

خالص سازی؛ تاثیرگذار بر مشارکت مردم در انتخابات خبرگان

موافقتشورایعالیهماهنگیاقتصادیسرانقوا
باتهاتربدهیدولتبهآستانقدسرضوی

یکصد و هشــتمین جلسه شــورای عالی هماهنگی اقتصادی به ریاست سید 
ابراهیم رئیســی و با حضور سران قوای مقننه و قضائیه برگزار شد. درخواست 
موافقت با مجوز تهاتر مطالبات آســتان قدس رضوی موضوع بحث این جلسه 
بود که بر اساس آن به دولت اجازه داده شد از طریق روش های قانونی نسبت 
به تهاتر بدهی خود به این مجموعه اقدام کند. همچنین رئیس سازمان برنامه و 
بودجه گزارشی از وضعیت ۱۰ ماهه اجرای قانون بودجه ۱۴۰۲ و میزان تحقق 
درآمدهــا و هزینه های آن ارائه کرد. در این جلســه تصمیماتی نیز در جهت 

تکمیل تخصیص بودجه های عمرانی ۱۴۰۲ اتخاذ شد.

سران قوا

دبیرکلمجمعجهانیتقریبمذاهب:
درپیشبینیها،هرماهدرصدیبهحضورمردم

درانتخاباتاضافهمیشود
دبیــرکل مجمع جهانی تقریب مذاهب اســلامی گفت: فکر می کنم که مردم 
دلشان می خواهد که منتخبان آن ها متنوع و متکثر باشند. خوشبختانه با این 
رویه ای که با هدایت مقام معظم رهبری ایجاد شده و برخی از نمایندگان سابق 
مجلس تایید صلاحیت شده اند ما شاهد رشد حضور مردم در انتخابات خواهیم 
بود و در پیش بینی ها هر ماه درصدی به حضور مردم در انتخابات اضافه می شود 

و این نویدبخش این است که ما انتخابات حداکثری را داشته باشیم.
حجت الاسلام حمید شهریاری دبیرکل مجمع جهانی تقریب مذاهب اسلامی 
در گفت وگو با خبرنگار ایلنا، درباره تحقق عدالت و برابری در طول ۴۵ ســال 
گذشــته بعد از پیروزی انقلاب گفت: الحمــدلله در این خصوص در مورد آن 
چیزهایی که محقق شده است ما می توانیم به امنیت و استقلال نظام جمهوری 
اســلامی ایران اشاره کنیم و طبیعتا در حوزه تثبیت قوانین اساسی ما عدالت 
را در نظام جمهوری اســلامی تثبیت کرده ایم. وی ادامه داد: در حوزه قوانین 
و مقررات کشــورمان توانسته ایم معیار عدالت را در قوانین و مقررات کشوری 
تثبیت کنیم. البته در رابطه با بســیاری از مسائل در حوزه قضایی و انتظامی 
همچنان نیازمند کمک مردم هستیم تا بتوانیم عدالت را توسعه دهیم همیشه 
و همه وقت مشکلات وجود داشته و گاهی اوقات افرادی هستند که در درون 
فساد رخنه می کنند و با فساد اداری و تبعیض و پارتی بازی مانع جریان عدالت 
می شــوند. دبیرکل مجمع جهانی تقریب مذاهب اسلامی تصریح کرد: یکی از 
وظایف حاکمیت این است که با این مار هفت سر فساد مقابله کند و قطعا ما در 
این مقابله نیازمند کمک همه مردم هستیم و انشالله با کمک مردم می توانیم از 
هر نوع فسادی که در دولت و یا مجاری مختلف ممکن است وجود داشته باشد 
پیشــگیری کنیم. آن چیزی که مهم این است که سران جمهوری اسلامی و 
مدیران ارشد نظام جمهوری اسلامی اکثر قریب به اتفاق حامی عدالت هستند 
و از عدالت پشتیبانی می کنند و طبعا ما مشکلاتی هم داریم که انشالله با کمک 
مردم حل خواهد شد. حجت الاسلام شهریاری در پاسخ به این سوال که ارزیابی 
شما از حضور مردم در انتخابات پیش رو چیست، گفت: فکر می کنم که مردم 
دلشان می خواهد که منتخبان آن ها متنوع و متکثر باشند. خوشبختانه با این 
رویه ای که با هدایت مقام معظم رهبری ایجاد شده و برخی از نمایندگان سابق 
مجلس تایید صلاحیت شده اند ما شاهد رشد حضور مردم در انتخابات خواهیم 
بود و در پیش بینی ها هر ماه درصدی به حضور مردم در انتخابات اضافه می شود 

و این نویدبخش این است که ما انتخابات حداکثری را داشته باشیم.

رویداد


